
 سال بیست و هشتم   شماره 8045  یکشنبه  15 آبان 1401
Sunday  6 Nov 2022  1444  11 ربیع الثانی

8

13

9

بورس

ان
یر

 /ا
دی

حم
ی م

عل

مشکلات زیرساختی درگاه ملی مجوزها مانع فعلی صدور مجوزهای ثبت محور است

صدور مجوزهای ثبت محور از ابتدای آذرماه
رئیــس مرکز ملــی پایش و بهبــود محیط کســب وکار وزارت 
اقتصــاد گفت: تقریبــاً همــه مجوزهای دســتگاهی بجز 32 
مــورد، تعیین تکلیف شــده اند. مجوزهای دســتگاهی فقط 
24درصــد کل مجوزهــا هســتند، ولــی ســخت ترین مراحل 

مجوزهای دستگاه است.
بــه گزارش فارس، سیدامیرســیاح و مهــدی طغیانی، با 
حضــور در برنامــه گفت و گوی ویــژه خبری، پیرامــون صدور 
مجوزهــای ثبــت محور و مجوزهــای تأخیر خــورده از طریق 
درگاه ملــی مجوزهــا و مجوزهــای جامانــده ماننــد باربــری 

اینترنتی به گفت و گو پرداختند.
سیدامیر ســیاح، رئیس مرکز ملی پایش و بهبود محیط 
کسب وکار وزارت اقتصاد، پیرامون وضعیت مجوزها گفت: 
تقریبــاً همــه مجوزهای دســتگاهی بجــز 32 مــورد، تعیین 
تکلیف شــده اند. مجوزهای دســتگاهی فقــط 24درصد کل 
مجوزها هستند، ولی سخت ترین مراحل همین مجوزهای 
دستگاه است. در مجوز های دستگاهی دو سه دستگاه وجود 
دارد که هنوز این کار را انجام ندادند؛ سازمان برنامه و بودجه، 
وزارت کشور و یکی وزارت راه وشهرسازی که چند مجوزش را 
هنوز نیاورده اند. البته سران دستگاه ها یعنی وزرا و معاونان و 
مدیرکل ها تا حدود زیادی قبول کردند که قانون جدید را اجرا 
کنند، اما وقتی کار به لایه های پایین تر و به آن بخش آخر که 

با مردم در تماس است، می رسد، آنها مقاومت دارند.
سیاح پیرامون وعده وزیر اقتصاد مبتنی بر صدور خودکار 
مجوزهایی که با تأخیر پاسخگویی دستگاه ها مواجه شده اند، 
گفت: اســتفاده از این ظرفیت قانونــی پیچیدگی هایی دارد. 
مثلاً فرض کنید مجوز بیمارســتان، مجــوز هتل، یکی مجوز 
هتل داده در منطقه ای دستگاه دست دست می کند، یا مجوز 
بیمارستان یا هر چیز، این هزار و یک پیچیدگی دارد که اجازه 
دهند به او هتل را آنجا تأســیس کند، گلخانه تأسیس کند یا 
نه. هزار و یک استعلام می خواهد؛ استعلام محیط زیست، 
آب، بــرق و این طور چیزهــا. و اجرای قانون عواقبی در آینده 
دارد. وی افزود: با وجود این حساســیت ها، پیگیری مجلس 
و رســانه ها بــرای اجــرای این حکم قانونی، درســت اســت و 
آقای خاندوزی به دستگاه هایی که تعلل می کنند، گفت که 
حواستان باشد که ما این ابزار را داریم که تا حالا از آن استفاده 
نکردیم، ولی حکم قانون است و طبعاً از طرف مجلس هم 

تحت فشار خواهیم بود که این قانون را اجرا کنیم.
ســیاح ادامه داد: اجــرا و تحقق این امــر، لازمه همراهی 
انقلابی دســتگاه ها به مثابه صداوســیما و مجلس است که 
البتــه در حــال حاضر این طور نیســتند. اما نیمه پــر لیوان را 
هم باید دید؛ 405 هزار درخواســت الکترونیک بدون کاغذ، 
بدون حضور تا حالا به درگاه آمده که ۱۱۷ هزار تای آن صادر 
شــده، بــدون کاغذ، بدون حضــور. یعنی از خانه با گوشــی یا 
بــا کامپیوتــر یا لپ تــاپ درخواســت داده و ۱۱۷ هزار نزدیک 
یک ســوم انجام شده. نیمه خالی لیوان این است که فاصله 
بین ۴0۵ هزار تا ۱۱۷ هزار بلاتکلیف است، البته ۱0۸ هزار تای 
آن رد شده، حدود ۱۴0 تا ۱۵0 هزار تای آن بلاتکلیف هستند. 
اینها را باید به دســتگاه هایی که ایــن ۱۴0 هزار تا را بلاتکلیف 
گذاشتند بگوییم که قانون می گوید آن دوره ای که شما کاغذ 

می گرفتید و مردم را اذیت می کردید گذشته است.
طغیانــی نماینــده مــردم اصفهــان در مجلس شــورای 
اســلامی در ایــن بــاره گفــت: مؤثرتریــن نماینــده ای کــه در 
مجلس روی این قانون وقت گذاشــت و تلاش کرد، شخص 

آقای خاندوزی بود که الان هم وزیر اقتصاد هستند. یعنی از 
جهت اینکه خود ایشــان عملًا از کسانی بودند که این قانون 
را به پیش بردند و به نتیجه رســاندند، الان انتظار و توقع ما 
این است که در دولت هم به همان نسبت تلاش کنند تا این 

کار پیش برود.
در قانــون پیش بینی شــده ظرف ســه ماه دســتگاه هایی 
که مجوزهای تأیید محور باید صادر کنند یعنی با ســلامت، 
محیــط زیســت، بهداشــت، امنیــت ملــی و... آن کســب و 
کارهایشــان ســر و کار دارد باید بیایند و مراحل را در ســامانه 
ثبــت کنند، ظرف چهار ماه هم اگــر این اتفاق نیفتد، پس از 
لازم الاجرا شــدن قانون، پــس از چهار ماه مجوزهایی که آن 
مرحله را طی نکردند می شــوند ثبت محور و ما در ســامانه 
باید مجوز صادر کنیم. الان یک مشکلی که داریم این است 
که خود ســامانه؛ ســامانه ای کــه الان باید مجــوز را بتواند به 
شکل خودکار صادر کند، راه اندازی نشده، دچار مشکل است. 

زیرساختش فراهم نیست.
طغیانی ادامــه داد: طبق قانون ظرف چهار ماه باید 
مجوزهای ثبت محور از درگاه ملی مجوزها صادر می شد 
اما متأســفانه الان این طور نیســت. همچنین مصوبات 
هیأت مقررات زدایی حــول مجوزهای صنفی که حدود 
60 درصــد مجوزها را شــامل می شــود، نیازمند تأیید در 
هیــأت عالی نظارت نیســت. زیــرا در قانون تســهیل که 
قانون متأخر و لازم الاجراســت، ثبت محور شــدن تمام 
مجوزهــا از جملــه مجوزهــای صنفــی در اختیــار هیأت 
مقررات زدایی است و هیأت دیگری یا یک شواری عالی 
دیگری نمی تواند استثنا بزند. لذا ضعف قانونی نیست 
و ضعف پیگیری است. قانون روشن است. دو بار تا حالا 
مجلس گــزارش نظارتی در مورد صــدور مجوزها برده، 
در صحن هم قرائت شــده و در همین برنامه های شــما 
هم در موردش گزارش تهیه شده، ما گزارش بعدی مان 
هــم در پاییز یعنــی در آذر ماه در صحن مجلس قرائت 
خواهــد شــد که چه اتفاقاتــی در مورد اجــرای این قانون 
می افتد. در اولین جلسه ای که در کمیسیون جهش تولید 
برگزار شود در مورد وضعیت موجود این قانون پیگیری 
خواهیم کرد. ســیاح با تأکیــد بر اینکه زیرســاخت فکری نیز 
وجود ندارد، گفت: زیرساخت فکری نداریم، یک مثال روشن 
و مشــخص می خواهید عرض کنم. مجوز خدمات بین راهی 
بین دو دستگاه میراث فرهنگی و وزارت راه اختلاف بود آوردند 
هیــأت مقررات زدایی، هیــأت مقررات زدایی گفــت که میراث 
باید بدهد چون نظارت های پســینی با میراث اســت. اینها به 
در و دیــوار زدنــد که نباید بشــود و همه جا را ریختند ســر ما که 
چرا، چیز به این سادگی را آن وقت شما می گویید ببین در این 
چیــز ســاده ای که من صادر کنم یــا آن صادر کند هنوز بعضی 
دستگاه ها ماندند و جلوی حرف رئیس جمهور ایستادند، این 

را بروید پیگیری کنید.

صفحه 10 را بخوانید 

 اشتباه محاسباتی 
درباره ناترازی گاز

»ایران« گزارش می دهد

 کارشناسان می گویند که تعبیر »کاسه گدایی وزارت نفت برای سرمایه گذاری در زمینه توسعه صنعت« 
تعبیر نادرست و نشان دهنده ناآشنایی برخی مسئولان با ادبیات اولیه سرمایه گذاری در صنعت نفت است

شمارش معکوس برای آغاز سوآپ گاز روسیه
قرارداد تجارت گاز ایران با روسیه امضا شد

خرید و سوآپ گاز روسیه می تواند قدمی در راســتای تبدیل شدن کشورمان به هاب انرژی منطقه باشد
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 پرداخت ۱۶۸ میلیون تومان خسارت
به فوتی های حوادث رانندگی

بررســی عملکرد صندوق تأمین خســارت های بدنی در ســال گذشته نشان 
می دهد متوسط خســارت پرداختی به زیان دیدگان حوادث ناشی از وسایل 
نقلیه طی این ســال بابت هر متوفی ۱۶۸ میلیون و 200 هزار تومان و بابت 

هر مجروح ۹0 میلیون تومان گزارش شده است.
بــه گزارش ایســنا، بــه منظور حمایــت از زیان دیــدگان حوادث ناشــی از 
وســایل نقلیه، بر اســاس مــاده 2۱ »قانون بیمــه اجباری خســارات وارده به 
شــخص ثالث در اثر حوادث ناشی از وســایل نقلیه« )مصوب سال ۱3۹۵(، 
خســارت های بدنــی وارد به اشــخاص ثالث که بــه دلیل فقدان یــا انقضای 
بیمه نامه، بطلان قرارداد بیمه، شناخته نشدن وسیله نقلیه مسبب حادثه، 
کسری پوشش بیمه نامه ناشی از افزایش مبلغ ریالی دیه و... قابل پرداخت 
نباشــد، توســط صنــدوق مســتقلی به نــام »صنــدوق تأمین خســارت های 

بدنی« جبران می شود.
در ایــن بیــن، بررســی عملکــرد صنــدوق تأمیــن خســارت های بدنی 
در پرداخــت خســارت ها حاکی از آن اســت کــه مقدار خســارت پرداختی 
صندوق تأمین خســارت های بدنی از ۱۹30 میلیارد تومان در ســال ۱3۹۹ 
بــه حــدود 3 هزار و 65۹ میلیارد تومان در ســال ۱۴00 رســید کــه ۱.۹ برابر 
شــده اســت. علاوه بر این، سهم پرداخت خســارت به زیان دیدگان فوتی 
۵0.۴ درصــد و ســهم پرداخت به مجروحان زیان دیــده ۴۹.۶ درصد بوده 
اســت. همچنیــن، متوســط خســارت پرداختــی طــی ایــن ســال بابت هر 
متوفــی ۱۶۸ میلیــون و 200 هــزار تومــان و بابت هــر مجــروح ۹0 میلیون 
تومــان گزارش شــده که به طــور میانگین )برای مجمــوع فوتی و جرحی( 
در مقایســه با ســال قبل افزایش یافته و به ۱۱۷ میلیون و ۵00 هزار تومان 

رسیده که ۴۱.۹ درصد رشد داشته است. 

الزام دستگاه ها برای حذف روال دریافت 
مدارک از متقاضیان

دســتگاه های اجرایــی موظف شــدند تا پایــان دی ماه زیرســاخت فنی لازم 
بــرای دریافت برخــط مــدارک را فراهم کنند و بــا راه اندازی این ســرویس، 
دیگر در مراجعه به دســتگاه های دولتی نیازی به ارائه مدارکی مانند کارت 
ملی، شناسنامه، مدرک تحصیلی، کارت پایان خدمت، گواهینامه رانندگی 
و... نخواهــد بود. به گزارش ایســنا، روز پنجشــنبه بیســت و پنجمین جلســه 
شــورای اجرایــی فنــاوری اطلاعــات با حضــور رئیس جمهــور و ســایر اعضا 
برگزار شــد. در این جلسه ابتدا گزارش پیشــرفت پروژه پنجره ملی خدمات 
دولت هوشــمند و ســایر پروژه های اولویت دار دولت الکترونیک ارائه شــد. 
این جلســه مصوباتی داشــت که به گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
بــا تحقــق آنهــا ســرعت و کیفیت ارائــه خدمــات دولتی به طرز محسوســی 
افزایــش خواهد یافت. عیســی زارع پور با انتشــار پســتی در صفحــه خود در 
یکــی از پیام رســان های داخلــی اظهار کــرد:  یکــی از مصوبات بســیار مهم، 
الزام دســتگاه ها به حذف روال دریافت مدارک از متقاضیان بود، البته این 
موضوع مربوط به مدارکی است که اکنون سرویس آنها در مرکز ملی تبادل 
ســرویس وزارت ارتباطــات قرار دارد. برای این منظور دســتگاه های اجرایی 
موظف شدند تا پایان دی ماه زیرساخت فنی لازم برای دریافت برخط این 

مدارک را فراهم کنند.
بــه گفتــه او، خبر خــوش دیگر عــزم دولــت در حرکت به ســمت دولت 
هوشــمند اســت کــه در ایــن خصــوص مقــرر شــد پنــج درصــد از خدمــات 
دســتگاه ها تا پایان ســال به صورت هوشمند ارائه شــود.خدمت هوشمند به 
ایــن معنی که: ۱(هیــچ گونه مدرکی به صورت فیزیکــی از متقاضی دریافت 
نشــود 2(تمامی استعلامات توســط دســتگاه به صورت برخط از بانک های 
اطلاعاتی کشــور دریافت شــود 3( در فرایند ارائه خدمت هیچ گونه مداخله 
انســانی وجود نداشــته باشــد 4( در هــر لحظه از شــبانه روز امــکان اطلاع از 
وضعیت درخواســت توســط متقاضی فراهم باشــد که تحقــق این موضوع 

قطعاً منجر به تحول عظیمی در روال های اداری خواهد شد.

»ایران« از بازار کار ایران در نیمه اول امسال گزارش می دهد

کشت گلخانه ای بازدهی 10 برابری در تولید محصول دارد

 سهم شاغلان صنعت از اشتغال خالص 373 هزار نفری در تابستان امسال نیز
 121 هزار نفر  بوده است

حذف دلالان ارزی
متقاضیان ارز تنها می توانند از طریق سامانه برخط بازار متشکل معاملات ارز 

ایران اقدام به خرید ارز مورد نیاز از صرافی ها کنند

با هدایت تقاضا به سامانه برخط بازار متشکل ارزی برای نخستین بار؛ 

گــروه اقتصــادی/ وزیــر نفــت هفتــه گذشــته، به منظــور تســهیل تجــارت و 
ســرمایه گذاری، تفاهمنامــه همکاری برای ســوآپ حامل های انرژی بویژه 
گاز، نفــت خام و فرآورده های نفتی و توســعه بازار های صادراتی گاز ایران 

را در آیین افتتاحیه شــانزدهمین کمیسیون مشــترک اقتصادی جمهوری 
اســلامی ایــران و فدراســیون روســیه امضــا کــرد. شــاید مهم تریــن بخش 

همکاری های شکل گرفته میان ایران و روسیه در هفته گذشته ...

گروه اقتصادی  / موضوع ناترازی تولید و مصرف انرژی در کشــور بخصوص 
ناتــرازی گاز موضــوع جدیدی نیســت. چنانکــه در ســال های پایانی دولت 
و  صنایــع  گاز  نه تنهــا  شــد  باعــث  زمســتان  در  ناتــرازی  ایــن  دوازدهــم، 
پتروشــیمی ها دچار محدودیت شدید شود، بلکه برای اولین بار در ماه های 
ســرد ســال ۱3۹۹ با قطعــی گســترده و مکرر برق ناشــی از کمبود ســوخت 
مواجــه بودیم. اگرچه این ناترازی در زمســتان ۱400 بــه همت وزارت نفت 
دولــت ســیزدهم مدیریت شــد و به رغم ســرمای ســخت زمســتان با افت 
فشــار گاز و قطع برق مواجه نشــدیم و سوخت جایگزین بیشتری در اختیار 
صنایع قرار گرفت تا عدم النفع آنها به حداقل برسد، اما واقعیت آن است 
که این ناترازی از میان نرفته اســت. به عبارت دیگر این ناترازی قطعاً سال 
به ســال با توجه به افزایش مصرف گاز از یک ســو و رسیدن میادین به نیمه 
دوم عمــر خود و کاهش فشــار مخازن و به تبع آن کاهش تولید گاز، بیشــتر 
هــم خواهد شــد.  اهمیت ناترازی گاز تا آنجاســت که وزیــر نفت در 26 مهر 
ماه به مجلس شــورای اســلامی فراخوانده شــد تا به تشریح ابعاد مختلف 
وضعیت تراز گازی کشــور بپردازد. جواد اوجی، وزیر نفت اعلام کرد »بیش 
از ۷0 درصــد انرژی کشــور با گاز طبیعی تأمین می شــود. مصــرف انرژی در 
ایران بیش از میانگین جهانی اســت. همچنین در فصل ســرد ســال حدود 
240 میلیون مترمکعب در روز ناترازی گاز طبیعی داریم. طی ۸ سال آینده 
۸0 میلیارد دلار ســرمایه گذاری در بالادســت و پایین دست نیاز است که اگر 
ســرمایه گذاری های لازم صــورت پذیرد، به تدریج ظرف 3 تا 4 ســال آینده 

ناترازی گاز نخواهیم داشت.«
کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی به عنوان کمیسیون تخصصی 
مرتبط هم، موضعی مشابه وزارت نفت اتخاذ کرد و ضمن تأیید وضعیت 
بحرانی و مخاطره آمیز تراز تولید و مصرف گاز طبیعی کشــور، بر نیاز کشــور 
به ســرمایه گذاری جدی در این بخش برای افزایش تولید از میادین جدید 
و نگهداشــت تولید میادین موجود تأکید کــرد. در واقع دو بازوی تخصصی 
در دولت و مجلس در حوزه نفت و گاز از کســری گاز و لزوم ســرمایه گذاری 
هنگفت در این حوزه خبر دادند. اغلب نمایندگانی که پشت تریبون مجلس 
قرار گرفتند نیز کم و بیش مطالب مشــابهی درباره نیاز صنعت نفت و گاز 

به سرمایه گذاری های سنگین مطرح کردند. البته 
ایــن موضوع عجیبــی هم نیســت. صنعت نفت 
در سراســر جهان یکی از برترین صنایع محسوب 
می شــود و با وجود سودآوری بالا، این صنعت در 
هیــچ جای جهــان بدون ســرمایه گذاری ســنگین 

قادر به ادامه حیات نیست.
به رغم اعلام نظــر دو بازوی تخصصی دولت 
و مجلــس و دلایــل فراوانــی کــه دربــاره اهمیــت 
ادامــه  بــرای  نفــت  صنعــت  در  ســرمایه گذاری 
حیــات آن وجــود دارد، رئیــس مجلــس شــورای 
اســلامی درخصــوص تأمیــن ســرمایه مــورد نیاز 
بــرای نگهداشــت و افزایــش تولیــد گاز، واکنــش 

غیرمنتظره ای نشان داد.
قالیباف تأکید کرد که کشور برای سرمایه گذاری 
در صنعت نفت پول ندارد و نمی توانیم ســرمایه 
مــورد نیاز صنعــت نفت را تأمین کنیــم و باید به 
جــای ســرمایه گذاری در صنعــت نفــت و گاز بــه 
سراغ بهینه ســازی مصرف گاز برویم. قالیباف به 
مــاده ۱2 قانون رفــع موانع تولیــد رقابت پذیر نیز 
اشــاره کرد و پرســید چــرا این قانون بــرای اصلاح 
بــه  الگــوی مصــرف و بهینه ســازی مصــرف گاز 

درستی اجرا نشده است. وی به قرارداد وزارت نفت با مترو  که سال ها پیش 
بسته شده بود به عنوان یکی از مصادیق این امر اشاره کرد.  درباره گفته های 

رئیس مجلس شورای اسلامی موارد ذیل باید مورد توجه قرار گیرند:
نخست آنکه برنامه ششم توسعه به عنوان یک قانون بالادستی مصوب 
مجلس، وزارت نفت را موظف به ســرمایه گذاری برای افزایش تولید گاز به 
۱/3 میلیارد مترمکعب در روز کرده است. برای تحقق اهداف این »قانون« 
مصــوب مجلس، لااقل به همــان اندازه ای که وزیر نفت در مجلس اشــاره 
کــرد، بایــد در بالادســت صنعت گاز ســرمایه گذاری انجام شــود. به عبارت 
دقیق تــر، آنچه وزیر نفت به آن اشــاره کرد و در ســال های گذشــته نیز مورد 
اشــاره مســئولان قرار گرفتــه بود، در واقــع منابع مورد نیاز بــرای تحقق این 
قانون بوده است. اگر رئیس مجلس شورای اسلامی، اجرای قانون مصوب 
مجلــس را اولویــت نمی دانــد یــا قوانیــن دیگــری را مقــدم بــر ایــن قانون 
بالادستی می داند، احتمالاً باید در رویه قانونگذاری مجلس به صورت کلی 
تجدیدنظر کرد، چرا که ظاهراً این شــیوه قانونگذاری مجلس را، رئیس آن 

هم قبول ندارد.
دوم اینکه هیچ کس در اهمیت بهینه سازی مصرف انرژی کوچک ترین 
تردیــدی ندارد. بخصوص تأمین کننده اصلی انرژی یعنی وزارت نفت. اما 
کســی از خود پرســیده اســت که چرا اکثر طرح های صرفه جویی در مصرف 
انرژی و بهینه ســازی مصرف در طول ســال های گذشــته با موفقیت همراه 
نبوده اند؟ دلیل واضح اســت. بدون اصلاح قیمت حامل های انرژی، هیچ 
انگیــزه ای در بخش خصوصی، دولت و مردم برای مشــارکت در طرح های 
بهینه ســازی وجــود نــدارد و بــه همیــن دلیــل عمــلًا در یــک دهــه گذشــته 
طرح های موفقی به غیر از توســعه گازرسانی و جایگزینی گاز با نفت سفید 

در این زمینه اجرا نشده است.
به عبارت دقیق تر، زمانی که گاز به صورت رایگان در اختیار نیروگاه های 
دولتــی و خصوصی قــرار می گیرد، هیچ یــک از این نیروگا ه هــا کوچک ترین 
علاقــه ای بــه افزایــش راندمــان نشــان نخواهنــد داد. نیروگا ه هــا با مصرف 
متوسط روزانه 20۷ میلیون مترمکعب گاز در روز، مهم ترین مصرف کننده 
گاز محسوب می شوند که البته بخش اعظم برق تولیدی آنها نیز در بخش 
خانگی مصرف می شــود. بازده نیروگا ه ها به طور متوسط 34 درصد برآورد 
می شــود، در حالی کــه مطابــق با قانــون هدفمنــدی یارانه هــا این صنعت 
مکلف بوده در انتهای برنامه پنجم توسعه، به بازدهی 45 درصدی دست 
یابد. از سویی دیگر در طول برنامه ششم توسعه، وزارت نیرو صرفاً مجاز به 
احداث نیروگاه های جدید با بازدهی بیش از 55 درصد است. هر دو تکلیف 

قانونی به یک دلیل ساده بر زمین مانده اند. تا وقتی گاز رایگان وجود دارد، 
هیــچ دلیلــی برای ســرمایه گذاری و افزایــش راندمان وجود نــدارد و حجم 

زیادی از گاز کشور از این طریق هدر می رود.
بخــش خانگی با ســهم 2۷ درصدی از ســبد مصرف گاز طبیعی کشــور 
و متوســط مصــرف ۱۷۱ میلیون مترمکعب در روز یکــی دیگر از منابع مهم 
اتلاف گاز طبیعی است. شیوه احداث ساختمان ها و نظارت بر طراحی آن، 
تجهیزات و مصالح مورد استفاده در ساختمان نظیر تجهیزات گرمایشی و 
سرمایشــی، درب، پنجره و عایق بندی آن از مهم ترین مؤلفه های تأثیرگذار 
در اتــلاف انــرژی در بخش خانگی اســت که بــه دلیل عدم اجــرای مبحث 
۱۹ مقــررات ملی ســاختمان، هیــچ اقدامی بــرای اجرای آنها انجام نشــده 
اســت. دلیل آن نیز ساده است. هدررفت انرژی رایگان بسیار به صرفه تر از 
سرمایه گذاری برای کاهش اتلاف انرژی است. بنابراین با ادامه روند موجود 
هرگــز هیچ اتفاقی برای بهینه ســازی مصرف انــرژی در این بخش نخواهد 
افتاد. حال اگر گفته های آقای قالیباف درباره ناترازی گاز به معنی پشتیبانی 
مجلس شــورای اســلامی و رئیس آن از اصلاح قیمت حامل های انرژی به 
شکل مؤثر باشد تا اجرای پروژه های بهینه سازی صرفه اقتصادی پیدا کنند، 

باید آن را به فال نیک گرفت.
سوم آنکه از دلایل کندی پیشرفت طرح های بهینه سازی مصرف انرژی 
با استفاده از ماده ۱2 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر، عدم امکان تأمین 
ســرمایه اولیه توســط ســرمایه گذار عامل صرفه جویی ســوخت، نوســانات 
قیمت های جهانی ســوخت، طولانی بودن زمان بازپرداخت منابع حاصل 
از صرفه جویی ســوخت به عامل صرفه جویــی و در نهایت عدم پیش بینی 
منابع لازم در ردیف پرداختی  های تبصره ۱4 قوانین بودجه ســنواتی و عدم 
اولویــت تخصیــص اعتبار طرح های بهینه ســازی مصرف انرژی نســبت به 
ســایر تعهدات تبصره ۱4 بوده اســت. کمااینکه در همان پروژه مورد اشــاره 
قالیباف یعنی قرارداد توسعه حمل و نقل مسافر با قطار شهری )مترو( در 
تهران و هشت کلانشهر فی مابین وزارت نفت و شهرداری های کلانشهرها، 
به رغــم انعقــاد قــرارداد ۷64 میلیــون دلاری در چنــد ســال گذشــته، مترو 
در همــه ایــن ســال ها رقمی حــدود 5 درصد این قــرار داد یعنــی حدود 40 
میلیون دلار عملکرد داشــته اســت. اما این همه 
ماجــرا نیســت. مــاده ۱2 قانــون رفع موانــع تولید 
رقابت پذیــر بــر اســاس گــزارش بازوی پژوهشــی 
مجلس، دچار مشکلات ذاتی در بعد قانونگذاری 
نیز هســت که باعــث ناکارآمــدی و غیرقابل اجرا 

شدن آن شده است.
پژوهش هــای  مرکــز  گــزارش  در  کــه  آنطــور 
مجلس بــا عنــوان »بررســی عملکرد مــاده )۱2( 
قانــون رفــع موانــع تولیــد رقابت پذیــر و ارتقــای 
نظــام مالی کشــور و آیین نامه اجرایــی آن« آمده 
است، رابطه غیرشــفاف این قانون با قانون اصل 
44، نحــوه نظارت بــر بازپرداخت ســرمایه گذاری 
انجــام شــده، نامطمئــن و دســت نیافتنی بــودن 
منابــع بازپرداخــت پروژه هــا، عــدم شــفافیت در 
مراحل گزینش و اجرای طرح ها، در نظر نگرفتن 
مشوق های لازم برای ایجاد انگیزه در دستگاه های 
دولتی و عدم رعایت اصول شکلی و قانون نویسی 
درنگارش این قانون، ایراداتی هســتند که مانع از 

کارآمدی و عملیاتی شدن این قانون شده اند.
مهــر   26 روز  نشســت  در  مجلــس  رئیــس 
پرســید چه دلیلی وجــود دارد که ما قانون را برای 
بهینه ســازی مصرف انرژی اجرا نمی کنیم؟ بخشــی از پاسخ همینجاست. 
قانون عملیاتی و کارآمدی نوشته نشده است و بازوی پژوهشی مجلس هم 
از ســال ها پیش اشکالات آن را گوشــزد کرده است. اما مجلس در طول این 
سال ها، هیچ اقدامی برای اصلاح این قانون ناکارآمد و معیوب انجام نداده 
اســت. حالا اگر دغدغــه اجرای ماده ۱2 قانون رفــع موانع تولید رقابت پذیر 
برای رئیس مجلس واقعی و جدی اســت، بهتر بود برای اجرایی شدن این 
قانون در وهله نخســت ایرادات واضحی کــه مرکز پژوهش های مجلس به 
قانون گرفته است را برطرف کند، سپس دنبال بقیه دلایل اجرا نشدن قانون 

بگردد.
چهــارم اینکه بــا وجود واجب بودن پرداختن به بهینه ســازی انرژی، اما 
نباید از یاد برد که شدت ناترازی گاز به اندازه ای است که صرفاً با بهینه سازی 
مصرف آن هم در میان مدت، شــکاف آن پر نخواهد شــد و حتی با اجرای 
همه پروژه های تعریف شــده در این بخش نیز نیاز به ســرمایه گذاری برای 
نگهداشــت و افزایش تولید گاز از میان نخواهد رفت، چرا که کشــور در حال 
توسعه است و هر سال شاهد افزایش صنایع و نیروگاه های جدیدالاحداث، 
واحدهای مســکونی جدید، توســعه حمل ونقل بار و مســافر و توسعه سایر 

بخش های خدماتی هستیم که این همه نیاز به سوخت بویژه گاز دارد.
 پنجم شــاید بدترین تعبیری که رئیس مجلس در نشســت ناترازی گاز 
به کار برد عبارت کاســه گدایی به دست گرفتن برای تأمین منابع مورد نیاز 
برای ســرمایه گذاری در صنعت نفت و گاز با اســتفاده از درآمدهای همین 
صنعــت یا تخصیــص ۱0 درصد از منابع صندوق توســعه ملی به صنعت 
نفــت و گاز بود. ســرمایه گذاری از محل منابــع حاصل از صنعت نفت و گاز 
در این صنعت عظیم، واقع بینانه ترین اقدامی اســت که ریسک های کشور 
در زمینه امنیت انرژی را به حداقل خواهد رســاند. بعلاوه همه کشــورهای 
موفق نفتی جهان نیز به همین ترتیب عمل می کنند. از نروژ به عنوان یکی 
از موفق تریــن نمونه های اداره صنعت نفت تا کشــورهای خاورمیانه، همه 
می داننــد که ادامه حیات صنعت نفت وابســته به ســرمایه گذاری بخشــی 
از منابــع حاصــل از آن در خود صنعت اســت و بدون آن، به ســرعت همه 
منابــع درآمدی حاصــل از صنعت نفت و گاز یعنی مهم ترین منبع درآمد 
ملی ایرانیان تحلیل رفته و از بین خواهند رفت.  حال اگر این اصل بدیهی، 
در ادبیات مســئولان به گرفتن کاســه گدایی تعبیر شود و تعابیر این چنینی 
دربــاره ایــن صنعت بــه ادبیــات رایــج در محیط های تصمیم گیری کشــور 
تبدیل شود، در سال های آینده شاهد تشدید ناترازی تولید و مصرف انرژی 

و به تبع آن شاهد رکود اقتصادی و کاهش امنیت انرژی خواهیم بود.

رشد 2 درصدی سهم صنعت در اشتغال

 ریل گذاری 75 هزار هکتاری 
برای توسعه کشت گلخانه ای

 جهش
44 هزار واحدی 

شاخص کل

»ایران« از روز خوب بازار سهام گزارش می دهد

در پایان معاملات اولین روز هفته، شاخص کل 
بیش از تمام رشد یک هفته گذشته خود، رشد کرد

با ثبت رشد 3،49 درصدی، رکورد رشد روزانه 
شاخص کل از مهرماه سال 1399، شکسته شد

جنــگ تمام عیــار عرضه و تقاضــا در اولین روز از هفته ســوم آبان ماه با 
پیــروزی قطعــی تقاضاکنندگان و فتح بیــش از ۸۸ درصــد از کارزارهای 
معاملاتی بازار به پایان رســید. درجریان معاملات روز شنبه، هرچند که 
عرضه کنندگان تمامی قوای خود را به بازار آورده بودند؛ اما تقاضاکنندگان 
نیز با سلاح حمایت های سازمان بورس و اوراق بهادار تجهیز شده بودند 
و این موضوع باعث شد آتش معاملات در بازار بسرعت بالا رود و ارزش 
معاملات خرد با جهش ۱00 درصدی نســبت به روز معاملاتی قبل، به 

محدوده 4 هزار و ۸00 میلیارد تومان برسد.

شاید بدترین تعبیری که رئیس 
مجلس در نشست ناترازی گاز 

به کار برد عبارت کاسه گدایی به 
دست گرفتن برای تأمین منابع 
مورد نیاز برای سرمایه گذاری در 

صنعت نفت و گاز با استفاده 
از درآمدهای همین صنعت 

یا تخصیص 10 درصد از منابع 
صندوق توسعه ملی به صنعت 

نفت و گاز بود


